
نساجی در سال 1337 همزمان  دانشکده مهندسی 
انستيتو  با تأسيس پلی تکنيک تهران تحت عنوان 
نمود. آغاز  را  خود  فعاليت  رنگرزی  و  نساجی 

مساحت  به  درساختمانی  کار  آغاز  در  انستيتو  اين 
کارگاه ها  را  آن  زيربنای  بيشتر  که  2300مترمربع 
نمود  مهندسينی  تربيت  به  شروع  داد  می  تشکيل 
دانشکده های  تئوری معمول  با دروس  که همزمان 
از  ،بيشتر  کارگاه ها  و  عملی  دروس  به  مهندسی 

دانشکده های مشابه توجه داشت.
رشته  التحصيلان  فارغ  گروه  اولين  سال 1340  در 
نساجی و رنگرزی ازجمله آقايان عباس آيت اللهی 
،داريوش ختائی زاده ، عباس درودگرچوپانی ،حسين 
تبريزی  غزنوی  شيرسوار،کريم  يعقوب  رضايي، 
التحصيل  فارغ  انستيتو  اين  از  همدان نژاد  محمد  و 

شدند.

روسای دانشکده از زمان تأسيس  تاکنون:
1-مهندس برژيسکی 

2- دکتر بهنواری
3-مهندس مدائنی

4-مهندس سلطانی
5-دکتر معتمدی

6-خانم مهندس ضرغام
7-مهندس قاضی زاده سال 1347
8-آقای دکتر برهانی- سال 1348

9-آقای دکترسياه کلاه سال 1349 تا 1351
10-خانم دکتر ميترا ساعد از سال 1349 تا 1351

متبرک باد نام تو...

نگاهی به تاريخچه دانشکده مهندسی نساجی

دیدگاه

اشاره:

متولد : 15 بهمن 1325 - تهران شهرت : سادات  نام : میر احمد 
*مدارج  تحصیلی:

گذراندن دوره های مدیریت استراتژیک)1371- گیلان(
اخذ درجه کارشناسی ارشد شیمی نساجی از دانشگاه توکیو)1355-1358(

صنعتی  دانشگاه  از  رنگرزی  و  نساجی  مهندسی  ارشد  کارشناسی  درجه  دریافت 
امیرکبیر)1348-1344(

طی دوره شش ساله دبیرستان از دبیرستان های صائب و سعدی)1339-1344- اصفهان(
طی دوره شش ساله دبستان از دبستان  های ابن سینا، امین الدوله و صحت)1338-1332- 

اصفهان و تهران(
*مسئولیت های اجرایی:

رییس موسسه استاندارد و تحقیقات صنعتی ایران و معاون وزیر صنایع)1377-1369(
معاون بانک صنعت و معدن در امور شرکت ها)1365(

معاون بخش نساجی و چرم وزارت صنایع)1361(
مدیرگروه صنایع نساجی سازمان صنایع ملی و عضو شورای سازمان)1361-1360(

مدیرعامل کارخانجات قدس و پارس فاستون)1358(
سرپرست کارخانه وطن اصفهان)1358(

مدیرتکمیل پروژه گردباف در شرکت نیتینگ)پوشینه باف قزوین-1353(
مهندس نساج کارخانه سیمین اصفهان)1350(

*از مهمترین اقدامات علمی و فرهنگی:
عقد تفاهم نامه های همکاری با دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی

امضای تفاهم نامه همکاری علمی و پژوهشی میان موسسه استاندارد و دانشگاه تهران
امضای تفاهم نامه همکاری با دانشکده مهندسی پزشکی دانشگاه صنعتی امیرکبیر

امضای تفاهم نامه همکاری با جامعه کیفیت آلمان
ایجاد دو پژوهشکده شیمی و مهندسی شیمی و صنایع در موسسه استاندارد

دایر کردن آزمایشگاه های نساجی در اداره های کل استاندارد کل کشور
برنامه ریزی جهت احداث ساختمان جدید دانشکده نساجی دانشگاه صنعتی امیرکبیر

استقرار دبیرخانه های تدوین استانداردهای بین المللی در ایران 
موضوع مطلب ، نگاهی به تاریخچه دانشکده مهندسی نساجی و تلاش تمام چهره های 
شناخته شده و معتبر نساجی در ایران از جمله آقایان دکتر آیت اللهی، دکتر سیداصفهانی، 
دکتر بهزادان و البته زند ه یاد میراحمد سادات بود. به بهانه تقارن انتشار این مطلب با برگزاری 
چهاردهمین سالگرد درگذشت ایشان، تصمیم گرفتیم مقدمه مطلب مذکور را به معرفی بیشتر 
مهندس سادات اختصاص دهیم تا هم یادی از ایشان شود و هم آیندگان بدانند صنعت 
نساجی بر شانه های چه انسان های توانمندی رشد کرده و به بالندگی امروز دست یافته است. 

نامت،  سپیده دمی است که  بر   پیشانی آفتاب می گذرد
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11-آقای مهندس کساييان از سال 1351 تا 1353
سال  از  اصفهانی  سيد  ميرهادی  دکتر  12-آقای 

1353 تا 1357
14-دکتر هوشمند بهزادان از شهريور 1357 تا اسفند 

1358
15-دکتر گودرز افشار از اسفند 1358 تا دی 1361
16-دکتر پرويز نورپناه از دی 1361 تا بهمن 1362

تا   1362 بهمن  از  کيش  17-دکترمحمدحقيقت 
خرداد 1366

تا   1366 شهريور  از  جدی  اصغر  علی  18-دکتر 
ارديبهشت 1368

19-دکتر پرويز نورپناه از ارديبهشت 1368 تا آبان 
1368

20-دکترمحمد حقيقت کيش از آبان 1368 تا آبان 
1370

21-دکترمجيد صفر جوهری از آبان 1370 تا 1377
22-دکترسيدمحمدعترتی از 1377 تا 1381

23-دکترمسعودلطيفی از 1381 تا 1383
24-دکترهوشنگ نصرتی از 1383 تاکنون ادامه دارد

دکتر آيت اللهی در مورد علت انتخاب پلی تکنيک 
می گويد: رشته نساجی برای اولين بار در پلی تکنيک 
تأسيس شد و با توجه به اينکه من اهل يزد بودم و 
در اين شهر صنعت نساجی ،جز صنايع غالب است ، 

من اين دانشگاه را انتخاب کردم.
و   1341 سال  التحصيل  فارغ  نورپناه  پرويز  دکتر 
روزهای  مورد  نيز  نساجی  مهندسی  دانشکده  استاد 
سال  گويد:  می  چنين  نساجی  دانشکده  نخست 
1337 که ما وارد پلی تکنيک شديم ساختمان اوليه 
انستيتو نساجی و رنگرزی )بخشی از ساختمان فعلی 
دانشکده مهندسی پزشکی (در حال ساخت بود .وی 
ادامه می دهد :در آن سالها 6 ساختمان آجری يک 
طبقه در دانشگاه وجود داشت که ما دروس سرويس 

و پايه را در اين ساختمان ها می گذرانديم.
دکترمحمد حقيقت کيش نيز که از سال 1340 وارد 
پلی تکنيک تهران شده است ،سال اول و دوم را در 
اول ساختمان شماره يک مدرسه  کلاس های طقه 
مهندسی  دانشکده  فعلی  )ساختمان  منوچهری 
در  است.وی  دريايي(گذرانده  صنايع  و  کشتی سازی 
اين خصوص می گويد:آقای مهندس نفيسی رياست 
انستيتو  پايافر رياست  پلی تکنيک و آقای مهندس 
علوم پايه را به عهده داشت.آقايان عرب اف، مهندس 
اساتيد  جمله  از  برودوکاملين  ،پرژيسکی،  دارابی 

خارجی ما بودند.
آقای دکتر معتمدی دروس رنگ را تدريس می کردند.

آقايان مهندس غفاری ، مهندس آيت الله،مهندس 
مدائنی و خانم مهندس ضرغام اساتيد ايرانی انستيتو 
بودند.که ما دروس علوم الياف ،ريسندگی ،بافندگی و 

طراحی را تحت نظارت اين اساتيد آموختيم.
دکتر نورپناه نيز در مورد اساتيد خود می گويد: ما در 
سال اول دروس تخصصی نداشتيم و دروس فيزيک 
و  ،استاتيک  صنعتی  کشی  نقشه   ، ،رياضی  ،شيمی 
مقاومت مصالح ميان تمامی دانشجويان مشترک بود.

رياضيات توسط دکتر مجتهدی ،فيزيک توسط دکتر 
مغناطيس  و  ،الکتريسيته  هنربخش  دکتر  و  صفری 
و ماشين های الکتريکی توسط مهندس جمشيدی و 
شيمی رنگ توسط دکتر رحيم عابدی ارائه می شد.

و  معدنی  شيخ،مهندس  عباس  مهندس  آقايان 
از اساتيدی بودند که دروس  خانم مهندس ضرغام 

تخصصی را ارائه می کردند.
و  نساجی  انستيتو  اوليه  ساختمان  است  ذکر  شايان 
رنگرزی از چهار قسمت به هم چسبيده تشکيل شده 
بود که طبقات با احتساب زيرزمين در زيربنای 3280 

متر مربع قرار گرفته بود.
انستيتو  علمی  هيات  سابق  عضو  بهزادان  دکتر 
نساجی و رنگرزی که تدريس خود را در پلی تکنيک 
از سال 1348 آغاز کرده است؛ در مورد خاطرات خود 
از آن سال ها چنين می گويد:در بعضی سال ها تنها 

3 دانشجو داشتيم.
وی در مورد علت اين مساله می گويد: در آن سال ها 
صنعت نساجی ،صنعت عقب مانده ای بود  و صاحبان 
مهندس  متخصص  نيروی  به  چندانی  نياز  صنايع 
توسط  نساجی  صنعت  بيشتر  و  نمی کردند  احساس 
از مهندسين  اداره    می شد و  متخصصين خارجی 
تحصيل کرده  تکنسين  يک  عنوان  به  بيشتر  ايرانی 
استفاده می شد. در حالي که امروزه فارغ التحصيلان 
نساجی ، بخش عمده ای از امور مديريتی و اقتصادی 

کارخانه ها را به عهده دارند.
از سال 1344  نيز که  دکتر ميرهادی سيد اصفهانی 
شده  تهران  تکنيک  پلی  وارد  دانشجو   عنوان  به 
است؛ در اين زمينه می گويد :تمامی فارغ التحصيلان 
سالهای 1347 و 1348 و... که حدود 40 نفر بودند 
شدند.که  کار  مشغول  ايران  نساجی  کارخانجات  در 
قزوين  صنعتی  شهر   ، کاشان  واحدهای  در  بيشتر 
شرکت های  سال ها  آن  در  بودند  کار  مشغول  و... 
الياف سازی و کارخانجات پلی اکريل ايران در شرف 

تأسيس بودند.
وی در مورد اساتيد خود می گويد : دکتر هوشنگ 
و  می کردند  تدريس  را  تحليلی  ،هندسه  منتصری 
آقايان دکتر مجتهدی ،دکتر مجتبی رياضی  و دکتر 

دکتر نورپناه: سال 1337 که ما وارد 
پلی تکنيک شديم ساختمان اوليه انستيتو 
نساجی و رنگرزی )بخشی از ساختمان 
) پزشکی  مهندسی  دانشکده  فعلی 
 6 سالها  آن  در  بود.  ساخت  حال  در 
ساختمان آجری يک طبقه در دانشگاه 
و  ما دروس سرويس  که  وجود داشت 
پايه را در اين ساختمان ها می گذرانديم.

دکتر هوشمند بهزادان

دکتر محمد حقيقت کيش

دکتر پرويز نورپناه
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بهفروز رياضيات را تدريس می کردند.
درس فيزيک توسط دکتر پرتويي،الکتريسيته توسط 
مستر  توسط  انگليسی  زبان  و  انواری  دکتر  مرحوم 

جک تدريس می شد.
اساتيد  بهترين  می کند:  تأکيد  اصفهانی  سيد  دکتر 
و  الهی  آيت  مهندس  آقای  ما   تخصصی  دروس 
خانم مهندس ضرغام بودند که کليه دروس بافندگی 
کارگاه های  و  پارچه  ،طراحی  بافندگی  ،مقدمات 
و  ارائه می شد  الهی  آيت  توسط مهندس  بافندگی 
خانم مهندس ضرغام هم درس ريسندگی فاستونی 
را ارئه می کردند.آقای مهندس ثابت درس ريسندگی 
پنبه را ارائه می کرد .آقايان محمد نسيم و مهندس 
بهشتی از ديگر اساتيدی بودند که درس ريسندگی را 
تدريس می کردند و آقای مهندس مظاهری دروس 

رنگرزی و تکميل را ارائه می دادند.
دکتر نورپناه که پس از فارغ التحصيلی عازم انگلستان 
شده بود در سال 1352 با اخذ مدرک فوق ليسانس به 
پلی تکنيک بازگشت.وی در مورد روزهای بازگشت 
و فعاليت خود به عنوان هيات علمی انستيتو نساجی 
برهانی  دکتر   1352 سال  گو.يد:در  می  رنگرزی  و 
رياست انستيتو را به عهده داشت و من در آن سال ها 
دروس بافندگی و مقدمات بافندگی را ارائه می کردم.

علمی  هيأت  اعضای  کل  تعداد  می دهد:  ادامه  وی 
انستيتو در سال 1352 به 10 نفر هم نمی رسيد که 
مهندس شيرسوار ،مهندس آيت الهی ، دکتر برهانی 

و مهندس قاضی زاده از جمله اين اساتيد بودند.
مقطع  راه اندازی  روزهای  درمورد  نورپناه  دکتر 
گويد:  می  نساجی  مهندسی  تکميلی  تحصيلات 
انستيتو  گرفت  تصميم  دانشگاه   1355 سال  در 
به  من  که  کند  اندازی  راه  را  تکميلی  تحصيلات 
عنوان نماينده انستيتو نساجی و رنگرزی در جلسات 
تحصيلات تکميلی شرکت می کردم.دکتر محمدرضا 
اسلامی از طرف انستيتو مکانيک ،دکتر ابوالفتحی از 
راه و  انستيتو  از  نمايندگاني  انستيتو شيمی و  طرف 
جلسات  اين  در  برق  مهندسی  انستيتو  و  ساختمان 

شرکت می کردند.
دکتر نورپناه ادامه می دهد: در سال 1356 اولين دوره 
مهندسی علوم الياف و پليمر در دانشکده نساجی و 
رنگرزی راه اندازی شد و آقای مهندس ميرزاده يکی 

از اولين فارغ التحصيل اين دوره بودند.
دکتر نورپناه در مورد جايگاه رشته مهندسی پليمر در 
آن سال ها می گويد: در آن زمان مهندسی پليمر حرف 
زيادی برای گفتن نداشت.يکسری ظرفه ای نشکن 
بدانند  اينکه  بدون  بود  آمده  از طرف پلاسکو  ه  تاز 
پليمر چيست! وی ادامه می دهد:با توجه به اينکه من 

دارای مدرک فوق ليسانس پليمر از انگلستان بودم و 
با توجه به نياز کشور ،رشته پليمر برای اولين بار در 
پلی تکنيک با همکاری دکتر ميتراساعد و مهندس 

صفی نيا راه اندازی نمودم..
وی ادامه می دهد: ما با سازمان مللUNDO در 
مذاکره  وارد  آلات  ماشين  و  امکانات  گرفتن  مورد 
شديم و اولين دوره فارغ التحصيلان کارشناسی ارشد 
مهندسی پليمر با طی 2 دوره کارهای آزمايشگاهی و 

پروژه در اتريش فارغ التحصيل شدند.
از اخذ  دکتر سيد اصفهانی که در سال 1353 پس 
مدرک دکترا از دانشگاه ليدز انگلستان در رشته پليمر 
و علوم الياف به پلي تکنيک بازگشته است در مورد 
ميترا  دکتر  خانم  سال،  اين  می گويد:در  روزها  آن 
ساعد رياست دانشکده را به عهده داشت. دانشکده 
در همان ساختمان قديمی بود که 2 کلاس بيشتر 
نداشت.تخصص من الياف مصنوعی بود که دروس 
الياف مصنوعی و تکميل کالای نساجی را تدريس 
می کردم. بعد از خانم ساعد ،آقای مهندس کسائيان 
به مدت 6 ماه رياست دانشکده را به عهده گرفتند. 
پس از اينکه مهندس کسائيان به اصفهان رفتند من 
به مدت 3 سال تا پيروزی انقلاب ، رياست دانشکده 

را به عهده گرفتم.
در اين سال ها دانشکده از حالت قديمی خارج شد.ما 
را جدا  نساجی  تکنولوژی  و  نساجی  2 گروه شيمی 
فوق  کرديم،  بازنويسی  را  دروس  کرديم.سيلابس 
ليسانس الياف را تشکيل داديم و نظام نامه تاسيس 

مهندسی پليمر را ايجاد کرديم 
دکتر سيد اصفهانی در مورد تاسيس رشته مهندسی 
پليمر می گويد:تخصص من ترکيبی از الياف و پليمر 
بود و با توجه به نياز جدی کشور، احساس می کردم 

بايد در اين زمينه رشته جداگانه ای تاسيس شود.
دانشکده مهندسی شيمی بر اين اعتقاد بود که رشته 
پليمر بايد در اين دانشکده ايجاد شودبه عبارت ديگر 
آنها پليمر را جزيي از شيمی می دانستند در حاليکه 
ما معتقد بوديم پليمر رشته جداگانه ای است و شامل 
تکنولوژی پليمر،علم پليمر و مهندسی پليمر است. در 
ابتدای کار تحت عنوان فوق ليسانس الياف اقدام به 
پذيرش دانشجو در رشته پليمر کرديم.و بعدها مجوز 

قطعی رشته پليمر را اخذ کرديم. 
دکتر سيد اصفهانی در مورد سمينارهای برگزار شده 
در آن سال ها می گويد:در آبان 1354 سومين سمينار 
رييس  عنوان  به  من   که  کرديم  برگزار  را  نساجی 
و  دانشکده  معاون  عنوان  به  نورپناه  دکتر  دانشکده 
آقای مهندس قاضی زاده به عنوان مشاور مسئوليت 

برگزاری اين سمينار را به عهده داشتيم.

دکتر بهزادان: در آن سال ها صنعت 
بود   مانده ای  عقب  ،صنعت  نساجی 
به  چندانی  نياز  صنايع  صاحبان  و 
احساس  مهندس  متخصص  نيروی 
نساجی  صنعت  بيشتر  و  نمی کردند 
اداره     خارجی  متخصصين  توسط 
بيشتر  ايرانی  مهندسين  از  و  می شد 
تحصيل کرده  تکنسين  يک  عنوان  به 

استفاده می شد.

دکتر عباس آيت اللهي

دکتر ميرهادي سيداصفهاني

مهندس مصطفي هاشمي طباء
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ساير  و  انگليس  از  روزه محققان  اين سمينار 2  در 
مراکز تحقيقاتی دنيا دعوت شده بودند و 6 مقاله به 

زبان فارسی و لاتين ارائه گرديد.
وی ادامه می دهد: اولين سمپوزيوم علوم و تکنولوژی 
در  20مقاله  حدود  ارائه  با   1356 سال  در  پليمر 
سمپوزيوم  اين  که  شد  برگزار  نساجی  دانشکده 
بين المللی نقش بسيار مهمی در شناساندن مهندسی 

پليمر به عنوان يک رشته مستقل داشت.
دکتر سيد اصفهانی در مورد راه اندازی رشته مهندسی 
رنگ می گويد :ما معتقد بوديم که رشته رنگ فقط 
به صنعت نساجی منحصر نمی شود و بايد اين رشته 
را به صورت مستقل تأسيس کرد در آن سالها آقايان 
طارمی  افشار  فرامرز  ،دکتر  مراديان  سيامک  دکتر 
قرهپتيان  هراير  دکتر  سمسارزاده  ،دکترمحمدعلی 
،مهندس ماسيس اکبريان و خانم دکتر عاصم پور به 
عنوان اعضای هيات علمی دانشکده استخدام شدند 
اتفاق گروه مهندسی پليمر، دانشکده  که بعدها  به 

مستقل مهندسی پليمر را تشکيل دادند.
دکتر بهزادان که پس از اخذ مدرک دکترا در رشته 
پلی  به  1353مجددا  سال  در  نساجی  تکنولوژی 
انستيتو  ويژگي های  مورد  در  است  برگشته  تکنيک 
آن  :در  می گويد  سال ها  آن  در  رنگرزی  و  نساجی 
سال ها ،رياست انستيتو را خانم دکتر ساعد به عهده 
بودند. تکنيک  پلي  التحصيلان  فارغ  از  که  داشت 

ميرهادی  دکتر  و  کساييان  مهندس  ايشان  از  پس 
سيداصفهانی ،رياست انستيتو را به عهده گرفتند.

،انستيتو   1350 دهه  اوايل  :در  می دهد  ادامه  وی 
بعد  از سال 1353به  و  کرد  رشد  به  نساجی شروع 
بعدها  و  داشت  چشمگيری  رشد  دانشجويان  ،تعداد 

دوره فوق ليسانس هم ايجاد شد.
آزمايشگاه های  نام  و  تعداد  مورد  در  بهزادان  دکتر 
سال ها  آن  در  می گويد:  سال ها  آن  در  انستيتو 
نساجی،  شيمی  نساجی،  تکنولوژی  آزمايشگاه های 
شيمی رنگ، پليمر و ... وجود داشت به عبارت ديگر 
پليمر و مهندس  تاسيس رشته های مهندسی  پايه 

رنگ از انستيتو نساجی و رنگرزی ايجاد شد.
رياست  دوران  ويژگي های  مورد  در  بهزادان  دکتر 
مهندس کساييان می گويد:ايشان در زمينه ارتقای 

سطح آموزش دانشکده تلاش بسياری داشتند.
دکتر سيد اصفهانی در مورد نحوه تاسيس ساختمان 
جديد دانشکده مهندسی نساجی می گويد:يک زمين 
گودی در ضلع غربی دانشگاه به جای تالار رودکی 
باقيمانده بود که در اختيار دانشگاه هنر بود يک روز 
آقای دکتر نورپناه و دکتر حقيقت کيش پهلوی من 
مهندس  آقای  از  برويم  بيا  گفتند:فلانی  و  آمدند 
مدير  سادات  مهندس  و  صنايع  وزير  طبا  هاشمی 
گروه نساجی وزارت صنايع و فارغ التحصيل دانشکده 
هستند مبلغ 5 ميليون تومان بگيريم و طبقه بالای 
کارگاه های دانشکده نساجی يک طبقه اضافه کنيم.

من گفتم اگر بحث 300 الی 400 ميليون تومان باشد 
اضافه  و  تومان  ميليون   5 برای  والا  بيايم  حاضرم 
که  کنم  نمی  تلف  را  خودم  وقت  اتاق  تا   4 کردن 

آقايان گفتند کسی از اين پولها خرج نمی کند.
نزد  گفت :  و  آمد  نورپناه  دکتر  آقای  مدتی  از  پس 
مهندس هاشمی طبا وزير صنايع رفته اند و درخواست 
است  گفته  وزير  آقای  و  اند  داده  تومان  ميليون   5
 7 ارز  کارخانجات  صنعتگران  و  صنايع  به  دولت 
تومانی می دهد که برای واردات ماشين آلات و ساخت 
کارخانجات هزينه کنند و ما از آنها می خواهيم که به 
ازای اعطای ارز 7 تومانی به تاسيس ساختمان جديد 

دانشکده مهندسی نساجی کمک کنند.
دکتر  ياد  زنده  همراهی  با  ای  کميته  زمان  اين  در 
سليمی ،سنديکای نساجی و مديران دانشگاه تشکيل 
شد و اين مساله را پيگيری کرديم.حدود 300 ميليون 
مختلف جمع  کارخانجات  و  از طرف صنايع  تومان 

آوری شد و احداث ساختمان جديد آغاز شد.
دکتر سيد اصفهانی در مورد زمين ساختمان نساجی 
دانشجويان  با  دانشکده  دانشجويان  گفت:ميان 
با  اينکه  تا  داشت  وجود  درگيريهايي  هنر  دانشگاه 
تلاش دکتر نورپناه ،دکتر سليمی،دکتر حقيقت کيش 
از  را  زمين  موفق شديم  علوم  وزارت  در  ديگران  و 

دانشگاه هنر بگيريم.  
به  وی  از  که  سادات  ميراحمد  مهندس  ياد  زنده   
عنوان بنيانگذار فقيد دانشکده مهندسی نساجی نام 
برده می شود و تالار اجتماعات اين دانشکده به نام 
ايشان نامگذاری شده است از جمله فارغ التحصيلان 
سال  در  رنگرزی  و  نساجی  انستيتو  افتخارآفرين 

1348 است 
،دانشکده  صنايع  صاحبان  کمک  با  شد  موفق  وی 
مهندسی نساجی را در زيربنای بيش از 27000 متر 

مربع ساختمانهای  متر  و 8000  در 11 طبقه  مربع 
آزمايشگاه های  و  کارگاه  مربع  7500متر  و  جانبی 
به  ميلياردتومان   11 بر  بالغ  ای  هزينه  با  مختلف 
اتمام رساند او مردی بزرگ از مردان هميشه نيک نام 
تاريخ پلي تکنيک است که در طی عمر با برکت خود 
رياست  داشت.  عهده  به  را  متعددی  مسئوليت های 
ايران، مشاور  موسسه استاندارد و تحقيقات صنعتی 
معاون  معدن،  و  صنعت  بانک  ،معاون  صنايع  وزير 
نساجی و چرم وزارت صنايع از جمله مسئوليت های 

اين مرد بزرگ در طی حيات پر برکتش می باشد.
 وی در زمان حيات خود در مورد تاسيس ساختمان 
جديد دانشکده مهندسی نساجی چنين گفته است:به 
وزير  پيشنهاد  ،به  نساجی  متخصص  کمبود  علت 
وقت صنايع ،مهندس سيد مصطفی هاشمی طبا با 
از  تعدادی  توافق شد که  اميرکبير  دانشگاه  مقامات 
طی  را  صنعتی  های  رشته  ساير  التحصيلان  فارغ 
اميرکبير  صنعتی  دانشگاه  ،در  چندماهه  دوره  يک 
را  دوره  اين  بنده  که  که  بدهيم  نساجی  آموزش 
اين  پايانی  ارزيابی می کردم در مراسم  بسيار مثبت 
اينجانب  از  نساجی  دانشکده  وقت  رياست  دوره، 
دانشگاه  به  تومان  ميليون  در حدود 5  خواستند که 
کمک مالی شودتا ساختمان مناسبی را برای خوابگاه 
دانشجويان خريداری نمايند که حق تقدم استفاده از 
باشد. نساجی  مهندسی  دانشکده  دانشجويان  با  آن 

به هرحال با حمايت مالی يکی از کارخانجات تابع 
)البته  شد.  انجام  مهم  ،اين  ملی  صنايع  سازمان 
خوابگاه صرف  خريد  جای  به  را  وجه  اين  دانشگاه 

خريد و تکميل باشگاه ورزشی  واستخر نمود(
وی ادامه می دهد: پس از اينکه گزارش اين امر به 
فکر  ايشان  رسيد  طبا  هاشمی  مهندس  استحضار 
جديدی ارائه نمودندمبنی براينکه مطالعه ای صورت 
برای  جديدی  ساختمان  امکان  در صورت  و  پذيرد 
دانشکده نساجی بنا شود که اينجانب با بسياری از 
مديران کارخانجات نساجی از جمله مهندس دقيقی 
،مهندس مروج و ساير دوستان موضوع را مطرح و 
همگی از آن استقبال نمودند.آقای دکتر محمد هنرور 
نظری که در ان زمان مدير طرح و برنامه معاونت 
نساجی و چرم بودند با علاقه وافر موضوع را پيگيری 
برای  کارخانجات  از  بسياری  در  را  لازم  آمادگی  و 
اعطای کمکهای مالی به وجود آوردند .اولين واحدی 
شرکت  نمود  طرح  اين  به  مالی  کمک  عملا  که 
شادريس يزد به مديريت مهندس ابوالقاسم مقدری 
بود و پس از آن بسياری از همکاران به ويژه اعضای 
انجمن صنايع نساجی به رياست جناب مهندس علی 
محمد شريفی در جمع آوری کمک و هدايا از ساير 

دکتر سید اصفهاني: اولین سمپوزیوم 
علوم و تکنولوژی پلیمر در سال 1356 
دانشکده  در  20مقاله  حدود  ارائه  با 
نساجی برگزار شد که این سمپوزیوم 
در  مهمی  بسیار  نقش  بین المللی 
عنوان  به  پلیمر  مهندسی  شناساندن 

یک رشته مستقل داشت.
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کارخانجات همت نمودند که آمار کمک ها مرتباً در 
نشريه انجمن درج می شد. 

)سال  زمان  آن  می کند:در  اضافه  سادات  مهندس 
کارخانجات  وضع  حال  زمان  1364(برخلاف 
مهندس  مرحوم  و  بود  خوب  بسيار  ماشينی  فرش 
فرش  شرکت  وقت  مديرعامل  محمدباقرصديقی 
از  بخصوص  کمک ها  اين  آوری  جمع  در  پارس 
را  ارزنده ای  بسيار  نقش  ماشينی  فرش  کارخانجات 

ايفا نمودند.
وی ادامه می دهد:در اوايل سال 1365 طی هماهنگی 
که با دفاتر وزيران فرهنگ و آموزش عالی و صنايع 
به عمل آمد مقرر گرديد مراسم کلنگ زنی در محل 
دانشگاه انجام گيرد که عليرغم هماهنگی قبلی وزير 
شرکت  زنی  کلنگ  مراسم  در  عالی  آموزش  وقت 
وقت  وزير  شافعی  غلامرضا  مهندس  نکردند.ولی 
و  نموده  مراسم شرکت  در  فراوان  با علاقه  صنايع 
به اينجانب امر فرمودند که کلنگ توسط پيشکسوت 

صنعت نساجی ،حاج آقا تفضلی بر زمين زده شود.
افرادی  آن  از  پس  می کند:  اضافه  سادات  مهندس 
به پيشنهاد مشترک ،انجمن صنايع نساجی ،وزارت 
صنايع و دانشگاه صنعتی اميرکبير به عنوان اعضای 
احکام  و  شدند  برگزيده  طرح  اين  امنای  هيات 
دبير  گلپايگانی  هاشمی  دکتر  توسط  آنها  عضويت 
وقت شوراي عالی انقلاب فرهنگی صادر و عملا در 
2 بعد ساخت دانشکده و نيز تامين منابع مالی شروع 

شد.
مهندس سادات ادامه می دهد: اينجانب در هيأت امنا 
از  برخی  دار  ،عهده  صنايع  وزير  نماينده  عنوان  به 
هماهنگي ها بودم و ساير اعضا عبارت بودنداز:آقايان 
دانشگاه(،مرحوم  وقت  نمين)رياست  سليمی  دکتر 
مهندس صديقی،مرحوم مهندس مصحف ،مهندس 
دهدشتی ،مهندس شريفی ،مهندس دقيقی ،مهندس 
مروج،مهندس حميدی ،دکتر هنرور نظری ،مهندس 

عليمردانی و...
مهندس  مغفور  مرحوم  ابتدا  در  اصلی طرح  مجری 
جعفری( محمدتقی  استاد  )داماد  مصحف  عبدالعلی 

بودندکه به عنوان  نماينده شرکت گلبافت اصفهان 
داشتند  همکاری  طرح  اين  با  افتخاری  صورت  به 
عنوان  به  که  عليمردانی  مهندس  ايشان  از  پس 
نماينده انجمن صنايع نساجی در هيات امنا عضويت 
به  کردند..ايشان  قبول  را  کار  ادامه  داشتندزحمت 
با  امنا  هيأت  رابط  و  پروژه  اصلی  مجری  عنوان 
و  داشتند  عهده  به  را  بارزی  بسيار  نقش  دانشگاه 
سرانجام با همت والای ايشان اين طرح به نتيجه 

نهايی رسيد.

مهندس سادات ادامه می دهد:هيأت امنا هر دو هفته 
يکبار تشکيل جلسه می داد و علاوه بر هدايت کلی 
امور بر طراحی و کيفيت تک تک امور نظارت می 
کرد.به عنوان مثال طرح کاشي های ديواری منصوبه 
است که  بافت  دهنده يک  نشان  اين ساختمان  در 
با صلاحديد دکتر عباس آيت اللهی استاد دانشکده 

نساجی انتخاب شده است.
مهندس سادات در مورد علت بالا بودن سهم شرکت 
پلي اکريل  اصفهان در تامين منابع مالی می گويد:در 
اواخر طرح به دليل تورم با کمبود شديد منابع مالی 
مواجه بوديم که به دستور مهندس نعمت زاده وزير 
وقت صنايع شرکت پلي اکريل اصفهان کمک بسيار 
شايانی به ساخت دانشکده نمود ايشان ادامه می دهد: 
شرکت های يزد بافت،ريسندگی و بافندگی ، نساجی 
ميان  در  را  بيشترين سهم  ماشينی  و فرش  کاشان 
بخش خصوصی و کارخانجات بانک صنعت و معدن 

بيشترين سهم را در ميان بخش دولتی داشتند. 
سال های  طی  که  کيش  حقيقت  محمد  دکتر   
1362 تا خرداد 1366 و از آبان 1368 تا آبان1370 
مسووليت دانشکده نساجی را به عهده داشته است 
می گويد: پايه های تاسيس ساختمان جديد دانشکده 
نساجی به همت اساتيد اين دانشکده ، در اين سالها 
بناگذاشته شد در آن سال ها دانشکده نساجی فضای 
بسيار کوچکی داشت ضمن اينکه صنعت نساجی به 

سرعت در حال رشد بود .
وزير  شافعی  مهندس  دهد:آقای  می  ادامه  وی 
وقت  رييس  طبا  هاشمی  مهندس  و  صنايع  وقت 
سازمان تربيت بدنی و  مرحوم مهندس سادات که 
از فارغ التحصيلان دانشکده نساجی و معاون وزارت 
صنايع بودند نقش بسيار چشمگيری در تاسيس اين 
ساختمان داشتند و از صاحبان کارخانه های نساجی 
دانشکده کمک  تاسيس  برای   بودجه  تامين  جهت 
خواستند.از جمله کارخانه هايي که بسيار در اين زمينه 
کمک کردند می توان کارخانه پلی اکريل اصفهان و 
،مهندس  شريفی  مهندس  حميدی  مهندس  آقايان 
مهندس  تفضلی،  آقا  دهوفي،حاج  ،مهندس  کواری 
نعمت زاده ، مهندس هاشمی طبا، مهندس عليمردانی 
صديقی،مهندس  ،مهندس  جلودارزاده  ،مهندس 
پورکاشانی  و.... را نام برد به عنوان مثال در شرايطی 
که حقوق بنده در سال 1362،ماهانه 7 الی 8 هزار 
تومان بود ،آقای مهندس تفضلی 20ميليون تومان 
به دانشگاه کمک کردند.که رقم بسيار قابل توجهی 
بود. مرحوم دکتر سليمی نيز تلاش بسياری کردند و 
بخشی از زمينی که در آن زمان در اختيار دانشگاه 

هنر بود به ساخت دانشکده اختصاص داده شد..

به گفته دکتر حقيقت کيش در تاريخ 27 بهمن ماه 
جديد  های  دانشکده  و  دانشگاه  جامع  طرح   1363
نساجی و مکانيک با مهندسين مشاور صنعتی ايران 
)وابسته به سازمان گسترش و نوسازی صنايع ايران(

برنامه  مبنای  بر  مشاور  مهندسين  و  شد  منعقد 
همچنين  و  فرهنگی  انقلاب  ستاد  آموزشی  های 
مردادماه 1364  در  يونيدو  و  يونسکو  استانداردهای 
از  پس  را  پروژه  اول  مرحله  و  مقدماتی  طرح های 
هر  استادان  و  مسوولين  با  نظر  تبادل  و  هماهنگی 

دانشکده به پايان رسانيد .
 در تيرماه 1364 متمم اصلاحی به قرارداد فيمابين 
کل  مقدماتی  طراحی  ترتيب  اين  به  شد.و  اضافه 

دانشگاه نيز به موضوع قرارداد اضافه شد.
به  زمينی  در  نساجی  دانشکده  جديد  ساختمان 
متر   27000 زيربنای  با  مربع  متر   4000 مساحت 
مربع در 10طبقه و 2 نيم طبقه احداث گرديده است 
اولين کلنگ احداث اين ساختمان در يازدهم تيرماه 
با حضور مهندس شافعی ،وزير وقت وزارت   1364
عامل  هيات  رييس  هاشمی  مهندس  و  صنايع 
سازمان گسترش و نوسازی صنايع ايران و زنده ياد 
دکترمحمد حسين سليمی و حاج آقا تفضلی بر زمين 

زده شد.   
تحصيلات  دوره  آغاز  مورد  در  کيش  حقيقت  دکتر 
تکميلی در دانشکده می گويد :مجوز دوره دکتری را 
از سال 1367  گرفتيم ولی به دليل عدم حضور کادر 

کافی و زبده تا چند سال بعد اجرا نکرديم.
اولين فارغ التحصيل دوره دکترا ،دکتر محمد شيخ 
زاده بودند و بعدها آقای دکتر هوشنگ نصرتی ،دکتر 
نوری   دکتر   ، انصاری  ناهيد  دکتر  ،خانم  اختياری 

وديگران از اين دانشکده فارغ التحصيل شدند.
در سال  نساجی  تقاضای صنعت  و  نياز  به  توجه  با 
1382 رشته مهندسی پوشاک در دانشکده مهندسی 
نساجی راه اندازی شد که اولين گروه دانشجويان اين 

رشته در سال 1386 فارغ التحصيل شدند.

زنده ياد سادات: اينجانب در هيأت امنا 
به عنوان نماينده وزير صنايع ، عهده 
دار برخی از هماهنگي ها بودم و ساير 
دکتر  آقايان  بودنداز:  عبارت  اعضا 
سليمی نمين )رياست وقت دانشگاه(، 
مرحوم  صديقی،  مهندس  مرحوم 
دهدشتی،  مهندس  مصحف،  مهندس 
دقيقی،  مهندس  شريفی،  مهندس 
مهندس مروج،مهندس حميدی، دکتر 

هنرور نظری ،مهندس عليمردانی و...
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